淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表
	課程名稱
	（中）方法論與全球化時代下的美國政治經濟
	授課教師
	陳一新

	
	（英）METHODOLOGY AND U.S. POLITICAL ECONOMY IN THE AGE OF GLOBALI
	
	

	開課系級
	（中）美洲一博士班Ａ
	開課資料
	□必修

 eq \o\ac(□,v)選修
	□0（單學期）
□1（上學期）   V 2（下學期）     □3（第3學期）
	  3學分


	先修科目
	（中）無

	
	（英）TIFXD1A
	
	
	
	
	
	（英）NONE

	學系教育目標
	學生基本能力

	1. 培育精研美國事務之研究人才。

2. 培育從事美國相關知識之教學人才。

3. 訓練學生擁有良好之英語能力。


	A. 培養學生學術研究能力。

B. 培養學生具備理解與運用國際關係理論的能力。

C. 培養學生具備獨立思考及判斷能力。

D. 培養學生通曉美國事務的專業能力。

E. 培養學生具備英語溝通與英文寫作能力。

	 課程簡介 （限50~100字）
	（中）本課程旨在提供學生分析美國投資政策、新功能主義、經濟整合、複雜互賴、霸權穩定與國際建制的方法論與工具。 

	
	（英）The main goal of this course is to provide students with methodology and instruments in the analysis of US investment policy, neo-functionalism, economic integration, complex interdependence, soft power, smart power, hegemonic stability, and international regimes.

	本課程教學目標與學生基本能力相關性

一、目標層次（選填）：1記憶、2瞭解、3應用、4分析、5評鑑、6創造。

二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	中文
	英文
	相關性

	
	
	目標層次
	學生基本能力

	1. 方法論與全球化時代下的美國政治經濟
	Methodology & American Political Economy in the Age of Globalization


	6
	ABCDE

	課程目標之教學策略與評量方法

	課程目標
	教學策略（課堂講授、分組討論、參觀實習、其他）
	評量方法（出席率、報告、討論、小考、期中考、期末考、其他）

	培養學生瞭解與分析全球化時代下的美國政治經濟相關之國際關係理論
	學生提出PowerPoint報告、教師課堂講授、提供學生方法論、帶領學生參加學術會議、美國政治經濟案例電影欣賞
	課堂參與討論、報告、期中考、期末考

	協助學生掌握運用國際關係理論到全球化時代下的美國政治經濟案例的方法論
	
	

	協助學生撰寫全球化時代下的美國政治經濟案例的英文寫作能力
	
	

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1
	美國投資政策 (U.S. Investment Policy I)
	

	2
	美國投資政策 (U.S. Investment Policy II)
	

	3
	新功能主義 (Neo-functionalism)
	

	4
	經濟整合 1 (Economic Integration I)
	

	5
	經濟整合 2 (Economic Integration II)
	

	6
	經濟整合 3 (Economic Integration III)
	

	7
	複雜互賴 (Complex Interdependence)
	

	8
	軟權力/巧實力(Soft Power/Smart Power)
	

	9
	新自由主義 (Neo-liberalism and International Institutions)
	

	10
	期中考週 (Mid-Term Exam)
	

	11
	霸權穩定理論1  (Theory of Hegemonic Stability I)
	

	12
	霸權穩定理論 2 (Theory of Hegemonic Stability II)
	  

	13
	霸權穩定理論 3 (Theory of Hegemonic Stability III)
	

	14
	國際建制理論 1 (Theory of International Regimes I)
	

	15
	國際建制理論 2 (Theory of International Regimes II)
	

	16
	國際建制理論 3 (Theory of International Regimes III)
	

	17
	評論學期報告 (Comments on Term Paper Presentation) 
	

	18
	期末考週 (Final Exam)
	

	教學設備
	V電腦   V投影機   V其他（美國政治經濟電影欣賞）

	教材課本
	Keohane & Nye, Power and Interdependence

Nye, Soft Power/Smart Power 

Keohane, International Institutions and State Power
Calleo, Beyond American Hegemony 

Karns & Mingst, ed., The United States and Multilateral Institutions
Rittberger, ed., Regime Theory and International Relations
Cirincione, ed., Repairing the Regime 

Krasner, ed., International Regimes 

	參考書籍
	Raddock, Navigating New Markets Abroad 

Hass, Beyond the Nation-State
Leon et al, eds., Regional Integration

Lindberg and Scheingold, Regional Integration: Theory and Research
Ohmae, The End of the Nation State: The Rise of Regional Economies

	批改作業篇數
	1篇+每週PowerPoint報告

	學期成績計算方式
	V平時成績：20％   V期中考成績：20％    V期末考成績：20％
V作業成績：40 ％

	備考
	教學計畫表上傳步驟：教務處首頁點選「教務資訊」→「教學計畫表上傳」；網址：http://ap09.emis.tku.edu.tw/。
※非法影印是違法的行為。請使用正版教科書，勿非法影印他人著作，以免觸法。


表單編號：ATRX-Q03-001-FM201-02

Methodology & American Political Economy in the Age of Globalization

Prof. Edward I-hsin Chen

Course Description

The main goal of this course is to help students to understand how the US investment policies are made, why and how the economic blocs are formed, what complex interdependence is, can the theory of hegemonic stability help explain why the U.S. maintains its hegemonic leadership until now, and can the theory of international regimes help explain how the U.S. maintain its hegemonic leadership.. Methodology will be offered during the two semesters so that students can learn how to write readable term paper. 

It is expected that students of these two sequential courses will be able to develop a creative and independent way of thinking in their future studies. Students are required to attend lectures, classroom presentations, and special guest speeches by U.S. congressional senior advisors, officials, professors, scholars, and representatives from the American Institute in Taiwan and American Chamber of Commerce in Taipei. 

Paper Requirements 
One 20~30-page double-spaced English paper 

Grades 
Grading will be based on the performance of two exams, one paper presentation and weekly classroom discussion. 
Course Requirements and Grading 

(1) Weekly classroom discussion (20%) 

(2) Paper Presentation (20%)

(3) Mid-term Examination: (20%) 

(4) Final Examination (40%)

Recommendations:

Those students who are interested in IR theories and American foreign policy are strongly encouraged to take American Foreign Policy (Spring & Fall 2010) and the course of Methodology & Decision-making Process of U.S. Policy toward China and Taiwan (Spring 2010). 

Besides, if you students are not aware of American political system very well, you’d better take my course of Methodology & American Governance (Fall 2010)

1. U.S. Investment Policy I

(1) Lairson & Skidmore, IPE, Ch. 11

(2) Stiles & Akaha, eds., IPE, Ch. 4

2. U.S. Investment Policy II

Raddock, Navigating New Markets Abroad

3. Neo-functionalism

Hass, Beyond the Nation-State

4. Economic Integration I

Leon et al, eds., Regional Integration

5. Economic Integration II

Lindberg and Scheingold, Regional Integration: Theory and Research

6. Economic Integration III

Ohmae, The End of the Nation State: The Rise of Regional Economies

7. Complex Interdependence 

Keohane & Nye, Power and Interdependence

8. Soft Power/Smart Power

Nye, Soft Power/Smart Power 

9. Neo-liberalism and International Institutions

Keohane, International Institutions and State Power
10. Mid-Term Exam

11. Theory of Hegemonic Stability I  (Paper Proposal & Methodology Discussion)
(1) Gowa, “An Epitaph for Hegemonic Stability Theory?…,” in Odell and Willett, eds., International Trade Policies 

(2) Stiles & Akaha, eds., IPE, Ch. 9
(3) Gill, American Hegemony and the Trilateral Commission, Chs. 4 & 5

12. U.S. Hegemony’s Dilemma II (Paper Proposal & Methodology Discussion)

(1) Gill & Law, “American Hegemony and International Order,” in The Global Political Economy
(2) Karns & Mingst, ed., The United States and Multilateral Institutions, Chs. 1, 2, 3, (3) Stein, “The Hegemon’s Dilemma,” in International Organization, 38. 2, Spring 1984
13. Theory of Hegemonic Stability III (Paper Proposal & Methodology Discussion) 

Calleo, Beyond American Hegemony 

14. Theory of International Regimes I
Rittberger, ed., Regime Theory and International Relations
15. Theory of International Regimes II 
Cirincione, ed., Repairing the Regime 

16. Theory of International Regimes III

Krasner, ed., International Regimes 

17. Term Paper Presentation
18. Final Exam










1

